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♦  11 stycznia 1993 r. odbyto się czwarte zwy
czajne posiedzenie Senatu Politechniki Śląskiej 
z następującym programem obrad: powołanie 
recenzenta do oceny wniosku Politechniki Poz
nańskiej w sprawie nadania prof. Zbigniewowi 
GÓRNEMU tytułu doktora honoris causa, zao
piniowanie wniosku Politechniki Poznańskiej 
w sprawie nadania prof. Janowi KMICIE tytułu 
doktora honoris causa, zaopiniowanie wniosku 
A ka d e m ii G ó rn iczo -H u tn icze j w K rakow ie  
w sprawie nadania prof. Zygmuntowi KAWEC
KIEMU tytułu doktora honoris causa, zasięgnię
cie opinii Senatu w sprawie mianowania na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego trzech 
doktorów habilitowanych, podjęcie uchwały do
tyczącej obniżenia opłat za gospodarcze ko
rzystanie ze środowiska, zatwierdzenie projektu 
sztandaru i godła Politechniki Śląskiej oraz 
sprawy bieżące i wolne wnioski.

W  posiedzeniu uczestniczyło 38 członków 
Senatu i 6 zaproszonych gości.

♦  JM Rektor prof. W. WINKLER otwierając 
pierwsze w 1993 roku posiedzenie Senatu ży
czył wszystkim pomyślności w życiu zawodo
wym i prywatnym oraz przekazał życzenia od 
Ministra Edukacji Narodowej, a następnie powi
tał -jako stałego członka Senatu - Kierownika 
Ośrodka Sportu Pol. Śl. mgra Czesława GAR
NCARZA.

♦  Po zapoznaniu się z pismem Rektora Poli
techniki Poznańskiej w sprawie opinii wniosku 
Senatu tej uczelni o nadanie tytułu doktora ho

noris causa prof. Zbigniewowi GÓRNEMU, Se
nat powołał na recenzenta tego wniosku prof. 
dra hab. inż. Józefa GAWROŃSKIEGO. Prof. 
Zb. Górny wniósł istotny wkład do badań właś
ciwości ślizgowych brązów niskomiedziowych 
mosiądzów manganowych.

♦  Prof. dr hab. inż. Józef GŁOMB, jako recen
zent wniosku Senatu Politechniki Poznańskiej 
w sprawie nadania tytyłu doktora honoris causa 
prof. Janowi KMICIE, przedstawił charakterysty
kę działalności naukowej i dydaktycznej Kandy
data.

Prof. J. Kmita jest wybitnym badaczem o uzna
nym autorytecie w św iecie, organizatorem  
przedsięwzięć naukowych i technicznych, zna
nym pedagogiem i wychowawcą kadry nauko
wej - stwierdził w zakończeniu opinii prof. J. 
Głomb. W dyskusji nad opinią recenzenta wy
powiadali się mgr J. ŻELIŃSKI, prof. J. ZAB
ŁOCKI i prof. S. WĘGRZYN.

W tajnym głosowaniu Senat poparł wniosek 
Politechniki Poznańskiej większością głosów (29 
„tak", 2 „nie”, 6 „wstrz.”).

♦  Recenzentem wnioski Senatu AGH w Kra
kowie o nadanie tytułu doktora honoris causa 
prof. Zygmuntowi KAWECKIEMU był prof. dr 
hab. inż. Jerzy ANTONIAK.

W opinii recenzenta prof. Z. Kawecki jest wy
bitnym naukowcem i twórcą o światowym za
sięgu oddziaływania tworzonych przez siebie 
wynalazków, wyróżniającym się dydaktykiem 
i organizatorem badań w dziedzienie mechani
zacji górnictwa i maszyn górniczych.
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AGH jednomyślnie.

•  W  „sprawach osobowych” Senat rozpatrzył 
trzy wnioski dotyczące mianowania na stano
wisko profesora nadzwyczajnego Politechniki 
Śląskiej.

• Pierwszy wniosek o mianowanie na to sta
nowisko doc. dr hab. inż. Ireny BARANOWS
KIEJ w Katedrze Chemii Analitycznej i Ogólnej 
przedstawił w imieniu Rady Wydziału Chemicz
nego Dziekan prof. J. SUWIŃSKI. Doc. I. Ba
ranowska (I. 50, doktorat - 1972 r., habilitacja 
- 1988 r., UMCS w Lublinie) w swoim dorobku 
naukowym posiada 43 publikacje (w tym 21 
w czasopismach zagranicznych), 34 komunika
ty, 28 opracowań naukowo-badawczych i wpó- 
lautorstwo książki. Jest członkiem 3 komisji 
PAN (Chromatograficznej, Surowców Mineral
nych, Nauk Chemicznych), promotorem otwarte
go przewodu doktorskiego i opiekunem nauko
wym 3 aystentów. W dorobku dydaktycznym 
posiada m.in. 7 skryptów. Odbyła dwa staże 
zagraniczne (Brno, Bratysława). Jest przewodni
czącą Gliwickiego Oddziału Polskiego Towa
rzystwa Chem icznego i członkiem Zarządu 
Głównego tego Towarzystwa. Za działalność 
naukową wyróżniona dwukrotnie Nagrodą Mi
nistra.

W  opinii prof. J. ZABŁOCKIEGO, który zabrał 
głos w dyskusji nad wnioskiem, dorobek Kan
dydatki kwalifikuje Ją do wystąpienia z wnios
kiem o tytuł naukowy.

W tajnym głosowaniu Senat zaopiniował pozy
tywnie wniosek większością głosów (31 „tak", 1 
„nie”, 2 „wstrz.”).

• Wniosek Rady Wydziału Matematyczno-Fi
zycznego o mianowanie na stanowisko profe
sora nadzwyczajnego doc. dr hab. Olgi MACE
DOŃSKI EJ-NOSALSKI EJ w Instytucie Matema
tyki zrefefował Dziekan prof. Z. KLESZCZEWS- 
Kl.

Doc. O. Macedońska-Nosalska (doktorat - 1972 
r., habilitacja - 1985 r.) jest autorką 23 publika
cji oraz wielu referatów, które wygłosiła na kra
jowych i zagranicznych konferencjach nauko
wych. Jest cenionym i uznanym w świecie au
torytetem w swojej dziedzinie (algebra i teoria 
grup). Odbyła ośmiomiesięczny staż naukowy 
na Uniwersytecie w Toronto (1975/76), a nas
tępnie w tymże Uniwersytecie była zatrudniona 
w charakterze „visiting professor" (1991-92). 
W Instytucie Matematyki jest kierownikiem Zak
ładu Teorii Grup.

W  dyskusji wniosek poparli prof. A. ZASTAW
NY (jest „entuzjastką matematyki") oraz prof. J.

CHOJCAN (Kandydatka „prowadzi wykłady na 
Wydz. Aut. El. i Inf. w sposób bardzo interesu
jący i cieszy się dobrą opinią wśród studentów 
i pracowników Wydziału”).

Senat w głosowaniu tajnym zaopiniował wnio
sek pozytywnie większością głosów (30 „tak”, 1 
„nie”, 5 „wstrz.”).

• Trzeci wniosek - przedstawiony w imieniu 
Rady Wydziału Górnictwa i Geologii przez 
Dziekana prof. B. DRZĘŹLĘ - dotyczył powoła
nia na stanowisko profesora nadzwyczajnego 
doc. dra hab. inż. Stanisława ŚCIESZKI w In
stytucie Mechaniki Górnictwa.

Doc. St. Ścieszko (I. 50, doktorat - 1972 r., 
habilitacja - 1977 r.) w swoim dorobku posiada 
m.in. 4 skrypty i 57 publikacji naukowych (20 
w czasopismach zagranicznych). Posiada duże 
doświadczenie praktyczne w swojej specjalnoś
ci (przez kilka lat pracował w KWK „Kleofas"), 
odbył cztery staże zagraniczne w uniwersyte
tach w Wielkiej Brytanii. Przez pięć lat (1982- 
85, 1990-91) przebywał jako „visiting associate 
professor” w University of Cape Town posze
rzając swoje zainteresowania badawcze. W tym 
czasie przygotował do druku 4 skrypty w języ
ku angielskim.

Wniosek został zaopiniowany pozytywnie więk
szością głosów (25 „tak", 5 „nie”, 7 „wstrz.”).

•  W kolejnym punkcie Senat zajął się sprawą 
opłat za gospodarcze korzystanie ze środowis
ka, na wniosek zgłoszony na poprzednim po
siedzeniu przez prof. S. WĘGRZYNA.

• Zanim autor wniosku zabrał głos, JM Rektor 
zacytował fragment artykułu z „Gazety Wybor
czej" (z dnia 6 stycznia br.) dotyczącego tego
problemu:   Podwyżkę przynajmniej o połowę
obniżonych przez Rząd w październiku opłat 
za zatruwanie środowiska przewiduje Ministers
two Ochrony Środowiska. Wczoraj Rada Minis
trów przekazała projekt swojemu Komitetowi E- 
konomicznemu. Jak się nieoficjalnie dowiedzie
liśmy, prawdopodobnie Rząd zaakceptuje pro
jekt ...”

T

• Prof. S. WĘGRZYN w swoim wystąpieniu 
uzasadnił gruntownie potrzebę podjęcia w tym 
względzie stosownej uchwały. Stwierdził m.in., 
że jesteśmy świadkami walki o obronę życia 
poczętego, w której podkreśla się słusznie war
tość nadrzędną, jaką jest dla społeczności ży
cie każdego człowieka. I na tym tle zdziwienie 
musi budzić pewna dwulicowość: z jednej stro
ny widać olbrzymie zaangażowanie się w to, 
aby nie niszczyć życia poczętego, a z drugiej 
- podejmuje się uchwałę, która ma szczególne 
znaczenie dla życia ludzkiego na terenach tak



zagrożonych ekologicznie, jak np. woj. katowic
kie. Nie jest tajemnicą, że istniejące tu zatrucie 
powietrza, wody i gleby powoduje nie tylko 
choroby nowotworowe, ale weszło już do ko
dów genetycznych. Dzieci poczęte noszą już 
znamiona choroby. A zatem - zdaniem Profeso
ra - jeżeli Rząd proponuje obniżenie kary za 
zatruwanie środowiska, to godzi się na jeden 
ze sposobów  n iszczenia  piodu poczętego. 
Z badań lekarskich wynika, że liczba chorych 
dzieci i dorosłych rośnie, nie starcza dla nich 
miejsc w szpitalach, nie starcza lekarstw. Jeśli 
ja ko  naród chcem y zachow ać hum anizm , 
stwierdził dalej mówca, to nie możemy spokoj
nie patrzeć na chorych, bezdomnych, głodnych, 
a także tych wychodzących z kanałów, bo 
niestety takie zjawisko w Gliwicach też już ist
nieje. Obowiązkiem Politechniki Śląskiej - zda
niem Profesora - jest wypowiedzieć się w tej 
sprawie i zająć jakieś stanowisko.

• W  dyskusji, jako pierwszy, prof. F. KRA- 
SUCKi poparł argumenty przedmówcy.

• Nieco szerzej naświetlił sprawę dr J. WĘG- 
LARCZYK, który przez ostatni rok uczestniczył 
w programie Ministerstwa Ochrony Środowiska, 
zapoznając się z systemami waiki o czystość 
ś ro d o w iska  w k ilku  k ra jach  europe jsk ich . 
Stwierdził on, iż w krajach rozwiniętych nie ma 
systemu kar za zanieczyszczanie środowiska, 
lecz albo się zamyka zakład zanieczyszczający, 
albo stw arza mu się szahsę modernizacji. 
U nas rzeczą podstawową nie powinna być 
wysokość kar, ale sposób ich egzekwowania 
i efekty. Błędem naszego systemu jest, że zak
ład zanieczyszczający płaci wysokie kary, które 
p rze ka zyw a n e  są do w ła d z  ce n tra ln ych , 
a stamtąd - po odpowiednim rozdziale kwot - 
wracają w teren w znacznie niższej wysokości. 
Zakładowi nie pozostawia się żadnych środków, 
które mógłby przeznaczyć na ochronę środo
wiska. Nie chodzi tu zatem o wysokość kar, 
zdaniem dyskutanta, ale o zmianę systemu 
ochrony środowiska.

Podobnie sprawę ocenił prof. A. ZASTAW
NY i dodał, że winą za zaniedbanie ochrony 
środowiska obarcza się polską myśl techniczną, 
która przez 40 lat rozwoju przemysłu i rolnict
wa, nie zdołała wpłynąć na odpowiedni kieru
nek decyzji rozwoju tych gałęzi gospodarki.

• Prof. J. ZABŁOCKI przytoczył przykłady złe
go oddziaływania obniżenia kar i ich skutki. Nie 
zgodził się z poglądem, iż myśl techniczna jest 
wyłącznie odpowiedzialna za stan środowiska. 
Zawsze było tak, że przy rozruchu wielkiej in
westycji brakowało funduszy na ochronę środo
wiska, a o tym rozstrzygali decydenci, nie myśl 
techniczna. Należy sobie teraz uświadomić, że 
w najbliższych latach problemem nr 1 w świę
cie będzie ekologia a nie postęp techniczny,

w przeciwnym razie dojdzie do samounicest
wienia. Na koniec Profesor stwierdził, iż Senat 
ma moralny obowiązek zabrania głosu w tej
sprawie.

• Na złożoność problemu zwrócił uwagę rów
nież prof. K. MIKSCH. Zgodził się z wypowie
dzią dra Węglarczyka, ale jednocześnie opo
wiedział się za uchwaleniem przez Senat pro
testu w omawianej sprawie.

• Tezę prof. A. Zastawnego poparł prof. Wł. 
SIKORA stwierdzając, iż środowisko techniczne 
obciążają nie złe projekty, ale brak zdecydowa
nego stanowiska przy ich realizacji. Odnosząc 
się do argumentów „o zabijaniu dzieci” stwier
dził, iż są one demagogiczne. Uchwała Minis- 
Jerstwa - zdaniem Profesora - jest stopniowym 
dochodzeniem do wielkości ustalonych kar za 
korzystanie ze środowiska i jest ze wszech 
miar korzystna i celowa. Pozwala ona zakła
dom przebudować się stopniowo w zakłady e- 
kologicznie bezpieczne. Przebudowa ta wyma
ga jednak czasu i pieniędzy i dlatego opowie
dział się przeciwko podejmowaniu uchwały 
przez Senat.

• Zdaniem prof. W. CHOLEWY, przyjęcie 
domniemanego założenia, że istnieje relacja 
przyczynowo-skutkowa między zwiększeniem 
opłaty za korzystanie ze środowiska i jego 
poprawą jest bezzasadne. Treść podejmowanej 
uchwały - w opinii dyskutanta - powinna wyra
zić p ro test dotyczący braku odpowiednich 
i skutecznych działań na rzecz ochrony środo
wiska.

• Stanowisko takie poparł również dr J. WĘG- 
LARCZYK.

• Natomiast mgr J. ŻELIŃSKI wyraził wielki 
szacunek za wyjątkowe zaangażowanie się 
prof. S. Węgrzyna w sprawy związane z och
roną środowiska. Zgodził się z wypowiedzią 
prof. A. Zastawnego, ale nie poparł stanowiska 
zaprezentow anego przez prof. Wł. S ikorę. 
Stwierdził, iż ekologia przez najbliższe lata bę
dzie „procesem napędowym" w Uczelni i dlate
go należałoby się w nią zaangażować. Student 
winien wiedzieć, że minęły już czasy, kiedy 
obowiązywało hasło „więcej i wydajniej praco
wać"; należy mu jasno powiedzieć, że we 
wszelkim działaniu największą wartością jest 
życie człowieka.

• Zabierając ponownie głos prof. S. WĘG
RZYN powiedział, iż nie poddaje się naciskowi 
stwierdzeń, że technicy ponoszą winę za sytu
ację ekologiczną Polski. Wyraził nawet zdziwie
nie, że takie stwierdzenia padły w środowisku 
technicznym, skoro powszechnie wiadomo z ja
kich powodów budowano np. Hutę Lenina 
i Hutę Katowice. Technicy za takie decyzje nie 
mogą brać winy na siebie. To właśnie technicy
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i Senat Politechniki Śląskiej wystąpili 5 lat temu 
w rozprawie administracyjnej przeciwko Hucie 1 
Maja i Koksowni Gliwice, w wyniku której uz
godniono termin zamknięcia pieców martenow- 
skieh i koksowni. Dla środowiska technicznego 
jasne było również, że decyzja przerwania bu
dowy elektrowni atomowej w Żarnowcu odbije 
się negatywnie na Śląsku, gdyż potrzeby elek
troenergetyczne kraju zmuszą do dalszego ek- 
splatowania przestarzałych procesów spalania 
na Śląsku. Środowiska techniczne - zdaniem 
Profesora - protestowały ostro, PAN podjął od
powiednie uchwały, a decyzję o przerwaniu bu
dowy „Żarnowca” podjęli społecznicy - humaniś
ci w oparciu o demagogiczne hasła.

Na zakończenie dyskusji głos zabrał JM 
REKTOR, który opowiedział się za podjęciem 
stosowanej uchwały i przesłaniem jej treści do 
prasy lokalnej. Dla sformułowania ostatecznej 
w e rs ji p ro jek tu  uchw a ły  pow ołano zespół 
w składzie: prof. S. WĘGRZYN, prof. A. ZAS
TAWNY, prof. W. CHOLEWA, prof. A. KUMPEL 
i dr J. WĘGLARCZYK.

Po przerwie zespół redakcyjny przedstawił dwa 
warianty uchwały. W wyniku głosowania przyję
to wariant II o następującej treści:

U c h w a ł a  S e n a t u  
P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j

w sprawie polityki ekologicznej Rządu RP

Senat Politechniki Śląskiej wyraża stanow
czy protest przeciwko brakowi właściwej polityki 
ekologicznej Rządu, którego przykładem jest 
m.in. obniżenie wysokości za gospodarcze ko
rzystanie ze środowiska i wprowadzanie doń 
zanieczyszczeń.

Wprowadzanie ułatwień dla kontynuacji przez 
przemysł degradacji środowiska naturalnego 
człowieka jest działaniem przeciwko zdrowiu 
ludzkiemu i żadne inne względy nie mogą tego 
uspra wiedliwia ć.

♦  Równie długa i wielostronna dyskusja - jak 
w  sprawie ekologii - dotyczyła projektu sztan
daru i godła Uczelni. Zanim do niej doszło, JM 
Rektor powitał przybyłego na tę część obrad 
prezesa Stowarzyszenia Wychowanków Poli
techniki Śląskiej prof. T. TYRLIKA, który omówił 
etapy prac nad projektem sztandaru i godła. 
Chronologicznie działania te były następujące:

-  powołanie Rektorskiej Komisji Konkursowej,

-  ogłoszenie otwartego konkursu (nie wpłynęło 
żadne zgłoszenie),-

powołanie na Wydz. Architektury zespołów 
plastyków i sądu konkursowego, który oce
nił 6 zgłoszonych projektów, przyjął 4 i wy
różnił 2,

-  wybór przez Rektorską Komisję Konkursową 
jednego projektu spośród w yróżnionych 
i zaproponowanie zmian,

-  zapoznanie się przez Zarząd Stowarzysze
nia Wychowanków Pol. Śl. z wybranym pro
jektem i zaakceptowanie zmian.

Prof. T. Tyrlik przedstawił Senatowi ostateczny 
projekt, omówił zmiany i podał nazwiska auto
rów, a następnie poprosił o wyrażenie opinii 
przez Senat.

W dyskusji nad projektem głos zabierali kolej
no:

dr J. WĘGLARCZYK, prof. W. WINKLER, prof. 
J. SUWIŃSKI, prof. F. KRASUCKI, dr J. OW
CZAREK, prof. L. DOBRZAŃSKI, prof. S. 
WĘGRZYN, dr A. SOBAŃSKI, dr W. PILLICH, 
prof. St. MIERZWIŃSKI i mgr J. ŻELIŃSKI. 
Dyskutanci koncentrowali swoje wypowiedzi 
m.in. na:

-  zgodności z Ustawą zastosowanej w pro
jekcie obwódki wokół godła państwowego,

-  umieszczeniu herbów Gliwic i Lwowa na 
sztandarze,

-  wprowadzeniu kolorowego elementu w pos
taci białoczerwonej wstążki w godle,

-  kształcie orła w godle i jego historii.

Po dyskusji JM Rektor poddał pod głosowanie 
dwa warianty projektu godła i sztandaru Poli
techniki Śląskiej:

Projekt godła

Wariant I

-  koło zębate o 12 zębach, wewnątrz stylizo
wany orzeł śląski, na wieńcu zębatym wgłę
biony napis „Politechnika Śląska”, całość ko
loru srebrnego, w środku poziomo dwie 
krótkie flagi biało-czerwone;

Wariant II

jw. lecz bez flagi.

W głosowaniu przyjęto wariant II większością
głosów.



Projekt sztandaru

Wariant I

-  AWERS - kolor amarantowy, oficjalne godło 
państwowe bez obramowania, pod nim na
pis koloru złotego „Rzeczpospolita Polska” 
u dołu frędzle koloru złotego;

-  REWERS - kolor błękit paryski, godło Pol. 
SI. (bez napisu), bez obramowania, w gór
nych narożach herb Lwowa i rok 1844 (za
łożenie Pol. Lwowskiej) oraz herb Gliwic 
i rok 1945 (powstanie Pol. Śląskiej), pod 
godłem napis poziomy „Politechnika Śląska 
w G liw icach” koloru srebrnego, u dołu 
frędzle koloru złotego;

Wariant II

-  AWERS - jak w wariancie I

-  REWERS - jak w wariancie I lecz bez her
bów Lwowa i Gliwic oraz dat.

W  obu wariantach zwieńczenie drzewca sztan
daru będzie stanowił odlew ażurowy godła Pol. 
Ś l„ szarfy dla pocztu sztandarowego - biało- 
czerwone bez napisów i ozdób.

W głosowaniu przyjęto wariant II większością 
głosów.

JM Rektor wyraził podziękowanie prof. T. Tyrli- 
kowi i S tow arzyszeniu W ychowanków oraz 
członkom  kom isji za wkład pracy włożony 
w  przygotowanie projektów.

Na zakończenie prof. T. TYRLIK poinformował 
Senat o przygotowywanych „cegiełkach” o róż
nych nominałach, które będą rozprowadzane 
w celu utworzenia funduszu przeznaczonego 
na wykonanie sztandaru Uczelni.

•  W „sprawach bieżących i wolnych wnios
kach” głos zabierali kolejno:

• JM Rektor prof. W. WINKLER - złożył gra
tulacje prof. S. WĘGRZYNOWI z okazji wyboru 
do Prezydium PAN.

• Prorektor prof. Wł. SIKORA - poinformował 
o zakończeniu I etapu kontroli NIK obejmujące
go granty. Protokół jest pozytywny. II etap kon
troli ma obejmować całokształt działalności U- 
c z e ln i w a sp e kc ie  zg o d n o śc i z U staw ą 
o Szkolnictwie Wyższym.

• Prof. S. WĘGRZYN - poruszył dwie kwestie: 
odwodnienia Parku Chrobrego i obniżenia nak
ładów budżetowych na naukę.

W związku z przejęciem obiektów sporto
wych (OSiR) przez Uczelnię, sugerował powo

łanie komisji społecznej dla zbadania efektów 
zas tosow ane j m etody odw adn ian ia  Parku 
Chrobrego (Zarząd Miasta wydatkował na ten 
cel ok. 2 mldy zł) i zajęcie stanowiska w tej 
sprawie przez Kierownictwo Uczelni. Następnie 
przytoczył fragment pisma przewodniczącego 
KBN, w którym stwierdza się: „Projekt budżetu 
Państwa na rok 1993 nie pozostawia wątpli
wości, że będzie to kolejny rok spadku nakła
dów budżetowych na naukę w Polsce. Projekt 
budżetu przewiduje kwotę o blisko 50% mniej
szą niż wnioskowana przez KBN na podstawie 
starannie przygotowanej analizy". W  komenta
rzu Profesor ocenił sytuację jako „nie optymis
tyczną".

Odnosząc się do pierwszej części wypowiedzi 
prof. S. Węgrzyna, JM Rektor poinformował, że 
Prorektor prof. A. Klimpel poczynił już pewne 
działania dla wyjaśnienia sprawy do końca.

Natomiast Prorektor prof. Wł. Sikora, nawiązu
jąc do drugiej części wypowiedzi prof. S. Węg
rzyna, zachęcił do poszukiwań projektów celo
wych, na które KBN przeznacza poważne kwo

ty.

• Dr W. PILLICH - przedstawił sytuację szkol
nictwa wyższego znaną mu z prac w Krajowej 
Sekcji Nauki NSZZ „Solidarność”.

Przy Urzędzie Rady Ministrów działa Zespół 
Roboczy ds Nauki pod przewodnictwem Minis
tra Z. Flisowskiego, w którego skład wchodzą 
przedstawiciele resortów przemysłowych, KBN, 
PAN, Rady Głównej Sz.W., Rady Głównej 
J.B.R. i Związków Zawodowych. Zespół przys
tąpił do opracowania pierwszego dokumentu 
dotyczącego oceny sytuacji i postulatów środo
wiska nauki.

W Sejmie Komisja Nauki, Oświaty i Postę
pu Technicznego postuluje zwiększenie budżetu 
MEN o 2 bln zł i KBN również o 2 bln zł. 
Zgłaszane są propozycje debaty sejmowej poś
więconej nauce i oświacie.

Prasa wykazuje niezrozumienie problemu 
niedoboru środków na naukę. Przykładem jest 
notatka w „Gazecie Wyborczej" zatytułowana 
„Naukowcy chcą preferencji” jako efekt konfe
rencji prasowej n.t. obniżenia w projekcie bu
dżetu środków dla KBN z 0,66% do 0,56% 
PKB.

Zakładane w projekcie budżetu zmniejsze
nie środków dla MEN o 5% będzie wymagało 
licznych zwolnień lub znacznego obniżenia wy
nagrodzeń.

W uzupełnieniu tej wypowiedzi JM Rektor 
oświadczył, iż skalę zagrożenia dla Uczelni 
trudno przewidzieć; faktem jest, że pod koniec 
grudnia ub. r. MEN obcięło dotację dla Uczelni 
o 3 mld zł.
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nu wyborów przedstawicieli studentów do Sena
tu (od października ub.r. studenci nie zdołali 
jeszcze wybrać swoich przedstawicieli do Sena
tu). W związku z sytuacją finansową szkolnict
wa wyższego dr A. Sobański zapytał, czy Wła
dze Uczelni spodziewają się konieczności zwol
nień pracowników.

W chwili obecnej - stwierdził JM Rektor - takie
go zagrożenia nie ma. W nawiązaniu do pier
wszej części wypowiedzi dra A. Sobańskiego, 
Prorektor prof. B. Pochopień poinformował, iż 
akcja wyborcza wśród studentów trwa nadal 
i są zapewnienia, że w lutym zostanie zakoń
czona.

• Dr A. SKRZYWAN-KOSEK - przekazała in
formacje o wynikach ankietyzacji, którą przep
rowadzono w Uczelni w listopadzie ub.r. z inic
jatywy Forum Adiunktów. Dotyczyła ona kariery 
nauczycieli akademickich. Wyniki dowiodły, że 
ok. 50% ankietowanych opowiedziało się za 
dotychczasowym modelem awansów.

• Prof. S. W ĘGRZYN - zapoznał Senat 
z treścią pisma przewodniczącego Rady Głów
nej Sz.W. do partii politycznych, w którym 
przedstawia się sytuację nauki i grożącą Pols
ce zapaść cywilizacyjną. W piśmie apelowano
0 uzwględnienie w projektach działania posz
czególnych partii odwrócenie dramatycznej sy
tuacji nauki polskiej. Na pismo odpowiedział 
jedynie Sojusz Lewicy Demokratycznej. Na py
tanie dlaczego „Solidarność" w tej sprawie nie 
zabrała głosu, dr W. Pillich wyraził pogląd, że 
starania o rozwój nauki i edukacji nie należą 
do obowiązków Związku Zawodowego. Podk
reślił jednak, że obecnie najwięcej inicjatywy
1 dbałości w tym względzie wykazuje właśnie 
Krajowa Sekcja Nauki NSZZ „Solidarność”. 
W  kraju jedynie KSN NSZZ „S” opracowała - 
jak dotychczas - analizę stanu nauki i edukacji 
oraz koncepcję ich rozwoju w zmieniających 
się warunkach gospodarczych. Ponadto dr W. 
Pillich podał kilka innych przykładów działań 
KSN na rzecz nauki w  ubiegłym roku.

• Prorektor prof. B. POCHOPIEŃ - zaprosił 
członków Senatu w imieniu Chóru Pol.Śl. na 
koncert kolęd (13.01.93 r.) w Kościele pw. Św. 
Michała).

• Mgr Oz. GARNCARZ - podziękował za wie
loletnie starania o obiekty sportowe dla studen
tów i pracowników, zakończone pomyślnie.

•  Po uwzględnieniu uwagi zgłoszonej przez 
prof. T. GLINKĘ do protokołu z poprzedniego 
posiedzenia i jego zatwierdzeniu, Senat zakoń
czył obrady.

Z PRAC JM REKTORA

♦  W dniach 4 i 25 stycznia br. odbyły się 
posiedzenia Kolegium Rektorskiego. Omawiano 
m.in. program posiedzenia Senatu oraz sprawy 
związane z kontynuowaniem budowy gmachu 
Biblioteki Głównej. Obecny na drugim posiedze
niu Dyrektor Wróblewski z Zarządu Inwestycji 
Szkół Wyższych przedstawił aktualną sytuację 
w zakresie inwestowania w szkolnictwie wyż
szym ze szczególnym uwzględnieniem proble
mu zakończenia budowy biblioteki.

♦  W dniach 7-8 stycznia br. przebywała w U- 
czelni delegacja z Wyższej Szkoły Inżynierskiej 
w Zittau z Rektorem tej uczelni p.Diericnem. 
Podczas spotkania z Kierownictwem Uczelni o- 
mówiono możliwości kontynuowania - nawiąza
nej przed laty - współpracy w nowych uwarun
kowaniach działania uczelni niemieckiej.

♦ 13 stycznia br. odbyło się w Klubie Pracow
ników Pol. Śl. spotkanie noworoczne emerytów 
zrzeszonych w NSZZ „Solidarność1'. Z  ramienia 
Kierownictwa Uczelni w spotkaniu uczestniczył 
Prorektor prof. A. KLIMPEL.

♦  26 stycznia br. na Wydziale Budownictwa 
odbyło się spotkanie doktorów habilitowanych 
z członkami CK ds TN i SN (prof. J. BAND- 
ROWSKI, prof. A. NIEDERLIŃSKi, prof A. MA
CI EJNY, prof. J. SZARAWARA, prof. M. ZA
RZYCKI) zorganizowane przez Kierownictwo U- 
czelni. To bardzo pożyteczne spotkanie było 
reperkusją wystąpienia JM Rektora na temat 
stanu kadry w Uczelni na posiedzeniu Senatu 
w grudniu ub.r.

PROFESOR RUDOLF 
JESCHAR

doktorem honoris causa Politechniki Śląskiej

15 stycznia 1993 r. o godz. 12.00 w auli 
im. W Kuczewskiego odbyła się uroczystość 
nadania tytułu doktora honoris causa Politech
niki Śląskiej prof. drowi inż. Rudolfowi JES- 
C H AR O W I z U n iw e rsy te tu  Techn icznego  
w Clausthal-Zellerfeld (Niemcy). Ten zaszczytny 
tytuł Senat przyznał na posiedzeniu w dniu 21 
września 1992 r. na wniosek Rady Wydziału 
Mechanicznego Energetycznego „w uznaniu 
zasług za wybitne osiągnięcia naukowo-tech
niczne i organizatorskie w dziedzinie termody
namiki i techniki cieplnej, a zwłaszcza z zakre
sie technologii spalania oraz optymalizacji kon

  — — ------------------------



strukcji i eksploatacji pieców przemysłowych 
z uwzględnieniem ochrony środowiska".

Profesor R. Jeschar jest autorem ,ok. 240 
publikacji naukowych, wychowawcą wielu poko
leń inżynierów, promotorem ponad 100 prac 
doktorskich i twórcą szkoły energetyki przemys
łowej reprezentowanej przez 15 profesorów. 
Jest autorytetem światowym w zakresie teorii 
i praktyki pieców przemysłowych.

Był rektorem Uniwersytetu w Clausthal (1980- 
82), prorektorem (1979-80 oraz 1982-83), przez 
trzy kadencje dziekanem Wydziału Górnictwa, 
Hutnictwa i Budowy Maszyn, a od 1966 roku 
jest kierownikiem Instytutu Inżynierii Energetycz
nej. Jest aktywnym członkiem stowarzyszeń 
technicznych, członkiem Forum dla Przyszłoś
ciowych Źródeł Energii, członkiem akademickie
go Towarzystwa Naukowego w Braunschweig 
oraz przewodniczącym Konferencji „Spalanie 
i Paleniska". Od wielu lat aktywnie współpracu
je z Politechniką Śląską oraz Politechniką 
W rocław ską i Akadem ią G órn iczo-H utn iczą 
w Krakowie.

Akt nadania tytułu doktora honoris causa pop
rzedziło wystąpienie honorowego promotora 
prof. Jana SZARGUTA - doktora honoris causa 
Politechniki Śląskiej i Politechniki Częstochows
kiej, który przedstawił charakterystykę Profeso
ra, dorobek naukowo-techniczny, dydaktyczny 
i organizacyjny z uwzględnieniem Jego zasług 
wniesionych w rozwój współpracy między Uni- 
wesytetem Technicznym w Clausthal i Politech
niką Śląską. Po wręczeniu dyplomu przez JM 
Rektora prof. W. WINKLERA, gratulacje i ży
czenia złożył - jako pierwszy - Rektor AGH 
w Krakowie prof. dr hab. inż. Jan JANOWSKI 
(Senat tej Uczelni był opiniodawcą wniosku). 
Gratulacje i życzenia złożyli ponadto Rektor U- 
niwersytetu Technicznego w Clausthal prof. dr 
inż. dr h.c. Walter KNISSEL i Prorektor Akade
mii Górniczej we Freibergu prof. dr inż. Gerd 
WALTER oraz przedstawiciel Politechniki Wroc
ławskiej prof. Jerzy STAŃDA (Senat Pol. Wroc
ław sk ie j był drugim  opin iodaw cą wniosku) 
i prof. Andrzej ZIĘBIK z Wydziału Mechanicz
nego Energetycznego Pol. Śl. Następnie prof. 
R. JESCHAR przedstawił interesujący wykład 
„O sztuce ujarzmiania ognia".

W uroczystości, którą uświetnił swoim wystę
pem - jak zwykle niezawodny - Akademicki 
Chór Politechniki Śląskiej, wzięła udział m.in. 
grupa wychowanków i współpracowników Pro
fesora z Niemiec.

NAUKA

♦  K o n f e r e n c j e  w 1992 r.

W roku ubiegłym zorganizowano w Uczelni 
45 konferencji, sympozjów i seminariów (plano
wano 66). Zaangażowanie poszczególnych Wy
działów w organizację konferencji było następu
jące (poszczególne liczby oznaczają kolejno - 
konferencje planowane, konferencje odbyte 
i konferencje zorganizowane poza planem):

RAr - 9 6 -

RAu - 6 5 3

RB - 4 - -

RCh - 3 2 1

RE - 1 1 -

RG - 11 8 -

Rl - - -

RME - 3 2 -

RMF - 5 5 1

RMT - 14 10 -

RM 10 2 _

♦ S em inarium  NOWE GENERACJE MA
SZYN I URZĄDZEŃ DO ODSTAWY UROBKU 
Z W Y S O K O W Y D A JN Y C H  Ś C IAN  W ĘG L- 
WYCH

W dniu 20.01.1993 roku odbyło się na Wy
dziale Górnictwa i Geologii Krajowe Semina
rium pt. „Nowe generacje maszyn i urządzeń 
do odstawy urobku z wysokowydajnych ścian 
węglowych" z udziałem gości zagranicznych. 

Organizatorami seminarium były:

-  Politechnika Śląska, Instytut Mechanizacji 
G órnictwa - Zakład Maszyn Roboczych 
i Systemów Transportu,

- Centrum Mechanizacji Górnictwa - Komag,

Oddział Katowicki PAN - Sekcja Mechaniza
cji i Elektryfikacji Górnictwa.

Komitet Organizacyjny pracował w następu
jącym składzie:

Przewodniczący: Prof. zw. dr hab. inż. Jerzy 
Antoniak

Sekretarz: Dr inż. Józef Suchoń

Członek: Dr inż. Alfred Carbogno

st
yc

ze
ń 

*9
3



st
yc

ze
ń 

*9
3 a Komitet Naukowy w składzie:

prof. zw. dr hab. inż. Jerzy Antoniak (Pol. Śl.) 
- przewodniczący

prof. dr inż. Włodzimierz Sikora (Prorektor Pol. 
Śl.)

prof. dr hab. inż. Roman Jabłoński (AGH)

dr hab. inż. Aleksander Lutyński (Pol. Śl.)

dr hab. inż. Lech Gładysiewicz (Pol. Wrocławs
ka)

prof. zw. dr hab. inż. Florian Krasucki (Pol. Śl.)

Otwarcia seminarium dokonał prof. zw. dr 
hab. inż. Jerzy Antoniak, a następnie głos zab
rał Prorektor Politechniki Śląskiej prof. dr inż. 
Włodzimierz Sikora. Prof. Wł. Sikora w swoim 
wystąpieniu podkreślił, że istotą seminarium by
ło wyjście organizatorów na przeciw aktualnym 
potrzebom krajowego przemysłu węglowego.

W  seminarium brało udział 110 specjalistów 
zajmujących się ścianowymi maszynami górni
czymi i odstawą urobku reprezentujących krajo
we kopalnie węgla kamiennego, fabryki maszyn 
górniczych, spółki krajowe produkujące maszy
ny dla górnictwa, firmy zagraniczne oraz wyż
sze uczelnie techniczne, Państwową Agencję 
Węgla Kamiennego S.A. i Wyższy Urząd Gór
niczy. W seminarium wzięło również udział kil
ku gości zagranicznych z Niemiec i Czech.

Na seminarium wygłoszono 18 referatów doty
czących nowoczesnych wysokowydajnych kom
p leksów  śc ianow ych  już  eksp loatow anych 
w górnictwie polskim oraz projekt zastosowania 
takiego kompleksu w górnictwie Czech. Wygło
szono również referaty dotyczące odstawy u- 
robku z wysokowydajnych ścian węglowych 
taśm przenośnikowych wraz ze sposobami ich 
łączenia oraz zastosowania wozów samojezd
nych w górnictwie podziemnym. Wygłoszone 
referaty zostały wydane drukiem jako materiały 
seminarium.

Inspiracją do zorganizowania tego seminarium 
były wyniki prac naukowo-badawczych prowa
dzonych w 1992 roku w Instytucie Mechanizacji 
Górnictwa w ramach projektu celowego pt.: 
„Wysokowydajny kompleks ścianowy i nowa 
technologia wybierania pokładów w KWK „Sta
szic” (projekt nr 231/CS-9/92).

Alfred Carbogno

♦ Sem inarium  POLIMERY DLA ZASTOSO
WAŃ W MEDYCYNIE

W dniu 13 stycznia 1993 r. odbyło się 
w Zabrzu Ogólnopolskie Seminarium „Polimery 
dla zastosowań w medycynie", zorganizowane 
przez Instytut Fizykochemii i Technologii Poli
merów Politechniki Śląskiej w Gliwicach. Prze
wodniczącym Komitetu Organizacyjnego był 
prof. dr hab. inż. Jan Łukaszczyk.

W seminarium uczestniczyło ok. 70 osób rep
rezentujących 24 ośrodki uczelniane, instytuty 
przemysłowe i placówki PAN.

Program obejmował 7 referatów i 8 komunika
tów. Seminarium było przeglądem prac badaw
czych do tyczących zastosow ań po lim erów  
w medycynie a zwłaszcza:

-  polimery w kontrolowanym dostarczaniu le
ków (S. Polowiński, J. Łukaszczyk, M. Bero, 
L. Szosland),

-  mikrosfery polimerowe i lateksy jako nośniki 
w preparatach diagnostycznych (S. Słom- 
kowski, D. Kowalczyk, T. Basińska),

-  włókna i materiały biodegradowalne w zas
tosowaniach medycznych (H. Szocik, W. 
Kozłowski),

-  polimery w stomatologii zachowawczej (M. 
Gibas),

-  sorbenty polimerowe w chemodializie i che- 
moperfuzji (B. Kolarz, M. Wojaczyńska, W. 
Trochimczuk),

-  chemiluminescencja neutrofili stymulowana 
polianionami (J. Maślińska-Solich).

Należy podkreślić, że seminarium było dobrą 
okazją do spotkania specjalistów z tej dziedzi
ny i wymiany wzajemnych doświadczeń.

Jolanta Maślińska-Solich

STOPNIE NAUKOWE, 
STANOWISKA

♦ W styczniu br. stopień doktora uzyskali:

mgr Joanna KOMOREX z Zakładu Karbochemii 
PAN w Gliwicach (RG - 12.01.93, promotor - 
prof. dr hab. inż. Wiesław GABZDYL)



mgr inż. Jacek BOBA z Głównego Instytutu 
Górnictwa w Katowicach (RMT - 27.01.93, pro
motor - dr hab. inż. Jan MARCINIAK, prof. Pol. 
Śl.).

♦  Stopień doktora habilitowanego uzyskał dr 
inż. Andrzej BUCHACZ z Katedry Mechaniki 
Robotów i Maszyn Ciężkich Pol. Śl. (RMT - 
01.07.92 r., zatwierdzenie przez CK ds TNiSN
- 25.01.93 r.).

♦  18 stycznia br. JM Rektor mianował na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego Politechniki 
Śląskiej na okres pięciu lat następujące osoby:

doc. dr hab. inż. Irena STANECZKO-BARA- 
NOWSKA (Katedra Chemii Analitycznej i Ogól
nej, RCh)

doc. dr hab. Olga MACEDOŃSKA-NOSALSKA 
(Instytut Matematyki, RMF)

doc. dr hab. inż. Stanisław ŚCIESZKA (Instytut 
Mechanizacji Górnictwa, RG)

♦  Minister Edukacji Narodowej mianował na 
stanowisko profesora zwyczajnego prof. dra 
hab. inż. Andrzeja ZIĘBIKA (Instytut Techniki 
Cieplnej, RME). Nominację wręczono 20 stycz
nia br.

Gratulacje!

ORGANIZACJA

W grudniu 1992 r. i w styczniu 1993 r. u- 
kazały się następujące akty normatywne Rekto
ra Politechniki Śląskiej:

♦  Z a r z ą d z e n i a

-  Nr 7/92/93 z dnia 2 grudnia 1992 roku
w sprawie zmiany składu Komisji Mieszka
niowej

-  Nr 8/92/93 z dnia 9 grudnia 1992 roku
w sprawie powołania Ośrodka Sportu Poli
techniki Śląskiej

-  Nr 9/92/93 z dnia 17 grudnia 1992 roku
w sprawie powołania Uczelnianej Komisji ds 
Studenckich Praktyk i Obozów Naukowo-
Badawczych

-  Nr 10/92/93 z dnia 18 grudnia 1992 roku 
w sprawie przestrzegania warunków użytko
wania urządzeń łączności telefonicznej

-  Nr 12/92/93 z dnia 5 stycznia 1993 roku 
w sprawie powołania Rady Naukowo-Tech
nicznej Zakładu Doświadczalno-Wdrożenio- 
wego Odlewnictwa Politechniki Śląskiej

-  Nr 13/92/93 z dnia 8 stycznia 1993 roku 
w sprawie powołania Komisji ds analizy 
działalności administracji jednostek Politech
niki Śląskiej zlokalizowanych w Katowicach

-  Nr 14/92/93 z dnia 27 stycznia 1993 roku 
w sprawie powołania Komisji Konkursowej 
do przeprowadzenia konkursu na stanowis
ko Dyrektora Biblioteki Głównej

-  Aneks do Zarządzenia nr 17/91/92 w spra
wie Regulaminu przyznawania i wypłacania 
oraz ustalania wysokości świadczeń pomocy 
materialnej dla studentów studiów dziennych

♦ P i s m a  o k ó l n e :

-  Nr 6/92/93 z dnia 7 grudnia 1992 roku
w sprawie zmian w Statucie Politechniki
Śląskiej

-  Nr 7/92/93 z dnia 29 grudnia 1992 roku 
w sprawie zmian organizacyjnych w struktu
rze jednostek działalności podstawowej

-  Nr 9/92/93 z dnia 30 grudnia 1992 roku 
w sprawie odpłatności za miejsce, pokój lub 
segment w hotelach asystenckich Politech
niki Śląskiej w I kwartale 1993 roku.

-  Aneks- do Pisma Okólnego nr 16/92/93
w sprawie Zasad organizowania i prowa
dzenia studiów doktoranckich w Politechnice 
Śląskiej.

WSPÓŁPRACA 
Z ZAGRANICĄ

♦  W y j a z d y ,  p r z y j a z d y

* W styczniu br. liczba wyjazdów za granicę 
nieco zmalała w porównaniu z poprzednimi 
miesiącami. 20 pracowników Uczelni udało się 
do czterech krajów, tj. do Czech (9 osób), RFN 
(9), Francji (1) i Wielkiej Brytanii (1). Cel wy
jazdów był następujący: konsultacje - 14 osób, 
wymiana bezdewizowa 2 osoby, staż - 1 osoba 
i inne powody - 3 osoby.

• W tym samym miesiącu do Uczelni przyby
ło 13 osób z zagranicy (10 osób za zaproszę-
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w tym po 5 z Czech i Ukrainy oraz jedna o- 
soba z RFN.

♦ R o k  1992 w l i c z b a c h

• W 1992 r. zarejestrowano 505 wyjazdów 
pracowników Uczelni do 29 krajów świata. Lista 
krajów ułożona według liczby wyjazdów (poda
nej w  nawiasach) jest następująca: 1. RFN 
(127), 2. Czecho-Słowacja (120), 3. Wielka Bry
tania (53), 4. Francja (36), 5. Rosja (26), 6. 
Ukraina (24), 7. USA (16), 8. Austria (15), 9. 
Włochy (15), 10. Dania (12), 11. Węgry (11), 
12. Belgia (10), 13. Hiszpania (10), 14. Holan
dia (9), 15. Chiny (3), 16. Bułgaria (2), 17. 
Singapur (2), 18. Szwajcaria (2), 19. Szwecja
(2). Ostatnią dziesiątkę w tym rankingu stano
wią kraje, do których udało się po jednej oso
bie. Są to: Egipt, Honkong, Indonezja, Japonia, 
Kanada, Portugalia, Rumunia, RPA, Turcja 
i WNP. A oto cel wyjazdów: konferencje (209), 
konsultacje (109), staże i kursy, (70), wymiana 
(64), zaproszenia (7), praca (4), praktyki (2) 
oraz inne powody (40).

• W  Uczelni gościliśmy w 1992 roku 243 o- 
soby z zagranicy. Nasi goście wywodzili się z 
22 krajów: 1. Czecho-Słowacja (66), 2. Ukraina 
(59), 3. Wielka Brytania (39), 4. USA (25), 5. 
RFN (20), 6. Francja (6), 7. Rosja (6), 8. Chiny
(3), 9. Holandia (3), 10. Jemen (2), 11. Tunezja 
(2), 12. WNP (2) oraz Albania, Belgia, Egipt, 
Estonia, Finlandia, Jordania, Nigeria, Szwajca
ria, Szwecja i Wietnam (po 1 osobie). A  cel 
pobytu rozkłada się następująco: zaproszenia 
(151), wymiana (81), studia doktoranckie (7), 
staż (4).

•  W s p ó ł p r a c a  z F r a n c j ą

W dniach 25-26 stycznia br. przebywała w U- 
czelni trzyosobowa delegacja z Ecole des Mi- 
nes de Saint Etienne z Francji. Goście przed
stawili możliwości współpracy uczelni francus
kich z Saint Etienne i Nancy w ramach „Fun
dacji Francja-Poląka". Jednym z punktów prog
ramu tej współpracy ma być zorganizowanie 
w naszej U czelni studiów  podyplom owych 
z dziedziny zarządzania z uwzględnieniem res
trukturyzacji przemysłu Śląska. Studia te mają 
być prowadzone w języku francuskim. Poprze
dzi je czteromiesięczny intensywny kurs języka 
francuskiego. Uczestnicy studiów otrzymają po 
ich ukończeniu tytuł „mastere” przyznawany 
przez uczelnię w Nancy. Podpisano list inten
cyjny w tej sprawie.

W  drugim dniu rozmów na temat tej współ
pracy uczestniczył attache naukowy Ambasady 
Francuskiej w Warszawie p. Le Masne.

BANK DANYCH

Z  początkiem października 1992 roku w Po
litechnice Śląskiej rozpoczął działalność Bank 
Danych gromadzący informacje na temat stu
dentów i absolwentów naszej Uczelni, pragną
cych znaleźć pracę zgodną z kierunkiem wyk
ształcenia i  pozwalającą na wykorzystanie wie
lu posiadanych cech i umiejętności.

Istotą działalności Banku Danych jest zebra
nie i udostępnienie polskim przedsiębiorstwom 
szczegółowych informacji na temat studentów 
i absolwentów Politechniki Śląskiej, w celu op
tymalnego wykorzystania istniejącego potencjału 
wiedzy.

Bank Danych powstał w związku z obec
nym stanem rynku pracy, który w szczególnie 
trudnej sytuacji stawia absolwentów wyższych 
uczelni, a także w odpowiedzi na zapotrzebo
wanie przedsiębiorstw, które oczekują rzetel
nych informacji pozwalających na precyzyjny 
dobór kadr z wyższym wykształceniem.

Pomysł stworzenia takiego systemu informa
cji oraz koncepcja realizacji tego przedsięwzię
cia zostały opracowane przez studentów wy
działu Inżynierii Środowiska - Edwarda Boh
dziewicza, Adama Kołodziejskiego, Marka „Dąb
rowskiego - i w listopadzie 1991 roku przeds
tawione JM Rektorowi.

Koncepcja została przyjęta z aprobatą, dzię
ki czemu Władze Uczelni mając na względzie 
korzyści płynące dla studentów oraz Uczelni, 
wynikające z istnienia takiego źródła informacji 
udzieliły szerokiego poparcia w pracach zwią
zanych z organizacją Banku Danych. Dzięki 
pomocy Władz Uczelni oraz Katedry Ogrzew- 
nictwa, Wentylacji i Ochrony Powietrza przygo
towania zostały zakończone we wrześniu 1992 
roku. W okresie tym pierwotne założenie pot
rzeby istnienia takiego źródła informacji zostało 
potwierdzone wynikami badań przeprowadzo
nych w grupie 50 przedsiębiorstw  różnych 
branż. Badania dotyczyły obecnych możliwości 
uzyskania informacji na temat studenów i ab
solwentów wyższych uczelni i wskazały na ko
nieczność powstania takiego Banku Danych. A- 
naliza wyników badań pozwoliła ponadto okreś
lić zakres potrzebnych informacji pozwalających 
na precyzyjny dobór kadr z wyższym wykształ
ceniem.

Dodatkowym uzasadnieniem konieczności 
istnienia Banku Danych były opinie zebrane 
wśród wielu studentów i absolwentów podkreś
lające ic h . bardzo trudną sytuację na rynku 
i duże nadzieje wiązane z działalnością Banku 
Danych.

Przygotowania zostały ostatecznie zakoń
czone z chwilą otrzymania upoważnienia Minis



tra Pracy i Polityki Socjalnej do prowadzenia 
tego typu działalności, tj. z dniem 3.11.1992 r. 
(decyzja 2.VI.4370-2407/213/144/92).

Celem działalności Banku Danych jest:

1. Umożliwienie przepływu informacji pomię
dzy przedsiębiorstwami a wyższymi uczelniami 
w  celu optymalnego wykorzystania istniejącego 
potencjału wiedzy.

2. Promocja nowego spojrzenia na politykę 
kadrową związaną z absolwentami wyższych u- 
czelni uwzględniającą wiele dodatkowych as
pektów mających wpływ na przydatność poten
cjalnego pracownika w przedsiębiorwie, takich 
jak: predyspozycje, zainteresowania, osobowość 
itp.

3. S tworzenie możliwości, dzięki którym 
przedsiębiorstwa nie byłyby skazane na przy
padkowych ludzi zgłaszających się w poszuki
waniu pracy, lecz mogłyby skutecznie prowa
dzić politykę kadrową uzyskując informacje 
u źródeł jakimi są wyższe uczelnie.

4. Stworzenie właściwych podstaw istnieją
cem u system ow i s typend iów  fundow anych 
przez umożliwienie obserwacji i wyboru przysz
łych pracowników już w trakcie studiów.

5. Zachęcanie studentów i absolwentów do 
promowania swojej osoby poprzez odważne 
i świadome eksponowanie swoich zalet i umie
jętności.

Zasady korzystania z Banku Danych zostały 
tak ustalone, aby umożliwić nawiązanie kontak
tów pomiędzy przedsiębiorstwami poszukujący
mi inżynierów, a osobami poszukującymi pracy 
przy minimalnym nakładzie czasu z obu stron

Obejmując sektor rynku pracy dotyczący 
wyłącznie osób z wyższym wykształceniem 
technicznym, Bank Danych jest jedynym tego 
typu specjalistycznym źródłem informacji dla 
przedsiębiorstw poszukujących inżynierów.

W Banku Danych przedsiębiorstwa mogą u- 
zyskać szczegółowe informacje na temat osób 
poszukujących pracy oraz studentów III, IV 
i V roku studiów. Pozwala to pracowdawcom 
na wcześniejszą analizę danych dotyczących 
tych osób, dzięki czemu oferty pracy mogą być 
kierowane do Banku Danych personalnie dla 
osób spełniających wymagania poszczególnych 
przedsiębiorstw.

O każdej ofercie wpływającej do Banku Da
nych, osoby do których skierowano olgrty są 
natychmiast powiadamiane.

Poprzez Bank Danych umawiany jest termin 
spotkania między pracodawcą a zainteresowa
ną osobą w celu przedstawienia szczegółów o

ferty oraz przeprowadzenia rozmów kwalifikacyj
nych.

Dzięki takiemu systemowi działania poszuki
wanie pracy poprzez Bank Danych pozwala na 
dotarcie do przedsiębiorstw poszukujących pra
cowników przy minimalnym nakładzie czasu.

Chcąc wprowadzić swoje dane do banku, 
należy wypełnić Kwestionariusz Danych Osobo
wych i złożyć go w biurze Banku Danych. 
Składając kwestionariusz należy okazać dowód 
osobisty i indeks (w przypadku studentów) lub 
dowód osobisty i dyplom (w przypadku absol
wentów).

Korzystanie z Banku Danych przez studen
tów i osoby poszukujące pracy jest nieodpłat
ne, jednakże wymaga przestrzegania kilku niez
będnych zasad zabezpieczających w iarygod
ność Banku Danych w stosunku do przedsię
biorstw, a co za tym idzie umożliwiających sku
teczne poszukiwanie pracy.

Do zasad tych należą:

• Wszystkie informacje podane w kwestiona
riuszu muszą być zgodne ze stanem faktycz
nym. Dotyczy to również konieczności aktuali
zacji danych w przypadku ich zmiany.

Składając kwestionariusz wyraża się zgodę 
na przeprowadzenie badań osobowości w for
mie testów w przypadku, gdy potencjalny pra
codawca będzie wymagał tego typu badań.

• Osoba poszukująca pracy zobowiązana jest 
do zgłoszenia się w przedsiębiorstwie w umó
wionym terminie.

• Osoba skierowana do przedsiębiorstwa zo
bow iązana je s t pow iadom ić Bank Danych
0 wynikach przeprowadzonych rozmów.

Zasady te obowiązują do momentu osobis
tego wycofania swojego zgłoszenia z Banku 
Danych. Osoby, ktróre znalazły pracę i zrezyg
nowały z dalszego poszukiwania, wycofują 
swoje zgłoszenie z Banku Danych, zwalniając 
się tym samym z konieczności przestrzegania 
ww. zasad. Decyzja o zawarciu umowy o pra
cę (lub umowy o stypendium fundowane) leży 
tylko i wyłącznie w gestii pracodawcy i osoby 
poszukującej pracy. Bank Danych powiadamia
ny jest jedynie o wynikach przeprowadzonych 
rozmów.

Tak ustalone zasady funkcjonowania niosą 
z sobą wiele korzyści dla studentów, absolwen
tów jak i przedsiębiorstw, a m.in.:

• Bank Danych wypełnia lukę w informacji is
tniejącą pomiędzy przedsiębiorstwami poszuku
jącymi inżynierów, a osobami poszukującymi
pracy.

Umożliwiając przedsiębiorstwom dostęp do 
szczegółowych informacji na temat studentów
1 absolwentów wyższych uczelni, Bank Danych 11
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stwarza nowe możliwości znalezienia pracy o- 
sobom z wyższym wykształceniem technicz
nym.

• Poprzez Bank Danych już w trakcie nauki 
studenci mają szansę nawiązać kontakty z po
tencjalnymi pracodawcami, uzyskać stypendium 
fundowane i zapewnić sobie pracę po studiach.

• Każda oferta pracy otrzymana poprzez Bank 
Danych będzie zgodna z kierunkiem wykształ
cenia.

• Wprowadzenie swoich danych do Banku 
D anych stw arza  m ożliw ość w yboru pracy 
w przypadku pojawienia się kilku ofert.

• Poszukiwanie pracy poprzez Bank Danych 
jest nieodpłatne i odbywa się przy minimalnym 
nakładzie czasu.

Bank Danych prowadzony jest przez fimrę 
Lege Artis założoną przez studentów Politech
niki Śląskiej i,  działa przy współpracy Uczelni. 
Działalność firmy jest ściśle związana z intere
sami społeczności akademickiej.

Dotychczasowa działalność firmy skupiała 
się na stwarzaniu możliwości podjęcia pracy 
zarobkowej studentom w okresie nauki, pozwa- 
lajcej na poprawę ich sytuacji materialnej. Zyski 
z tej działalności w  znacznej części zostały 
przeznaczone na orgariizaję Banku Danych. O- 
becnie przy olbrzymiej pomocy Władz Uczelni 
prowadzone są intensywne działania mające na 
celu promocję nowych możliwości jakie daje 
Bank Danych zarówno studentom, absolwen
tom, jak i przedsiębiorstwom poszukującym 
pracowników.

W  prowadzeniu Banku Danych biorą udział- 
studenci różnych wydziałów wykorzystując u- 
m iejętności zdobyte w trakcie studiów oraz 
doświadczenia uzyskane podczas dotychczaso
wej działalności firmy.

Inicjatywa grupy studentów naszej Uczelni 
wyprzedziła działania Ogólnopolskiego Przeds
tawicielstwa Samorządów Studenckich podjęte 
dla utworzenia „Akademickiego Banku Danych". 
26 listopada 1992 r. Rada Główna Szkolnictwa 
Wyższego wyraziła swoje stanowisko w tej 
sprawie stwierdzając m.in.: „Program ABD uw
zględnia wcześniejsze postulaty Rady Głównej 
wynikające z analizy zatrudnienia absolwentów 
szkół wyższych. Wprowadzenie w życie propo
nowanego programu usprawni wymianę infor
macji między poszukującymi pracy studentami 
i  absolwentami wyższych uczelni a instytucja
mi. Jest on także zapowiedzią nowego podejś
cia środowiska studenckiego do problemu zas
pokojenia potrzeb bytowych studentów”.

Biuro Banku Danych mieści się w gmachu Wy
działu Górnictwa i Geologii (p. 255, tel. 37-23- 
35) i czynne jest w godz. 8,00-14,00.

Z DZIAŁALNOŚCI OBiDD

Dobór i układ treści kształcenia

Powodzenie w pracy zawodowej inżyniera 
warunkuje m.in. sposób zdobywania i wartoś
ciowania wiedzy niezbędnej do danego działa
nia, a także posługiwania się nią. Sposób ten 
uzależniony jest od kompetencji i zdolności, 
wśród których ważną rolę odgrywa kreatyw
ność, czyli zdolność do myślenia koncepcyjne
go i innowacyjnego.

Inżynier przyszłości powinien być wszechs
tronny, reprezentować typ inżyniera renesanso
wego, tzn. widzącego całościowo proces pro
dukcji i będącego specjalistą w zakresie orga
nizacji i zarządzania1. Jako osobowość zawo
dowa, inżynier przyszłości powinien być: inno
wacyjny, giętki, pomysłowy, wynalazczy, komer- 
cyjny, „przygotowany do kwestionowania kon
wencjonalnej wiedzy, zdolny do niezależnych, 
krytycznych ocen i sądów”.

Za pożądane cechy ogólne jego osobowości 
uznaje się: um iejętność jasnego wyrażania 
myśli, dar przekonywania, bezstronność, odpo
wiedzialność, cechy przywódcze, wiedzę na te
mat biznesu oraz z zakresu nauk humanistycz
nych i społecznych.

Zestawienie tych cech (ogólne i niepełne) 
obrazuje rozmiar zadań dydaktycznych uczelni 
kształcących inżynierów. Po odpowiedzi na py
tanie jaką rolę w rozwoju takiej osobowości in
żyniera pełnią poszczególne przedmioty nau
czania przychodzi czas na refleksję nad dobo
rem i układem treści kształcenia. Są one peda
gogiczną interpretacją celów, swoistym środ
kiem, który umożliwia ich realizację.

Przez treści kształcenia rozumie się zasób 
faktów, pojęć, teorii, związków, ale również me
tody i procesy naukowego myślenia i działania 
związane z techniką pracy umysłowej lub fi
zycznej.

K. Kruszewski wyodrębnia w tym względzie: 
wiedzę, zmianę zachodzącą w wiadomościach, 
umiejętnościach i systemie wartości studenta o- 
raz czynności umożliwiające dokonywanie tych 
zmian2.

Treści kształcenia obejmują więc wiedzę, umie
jętności i nawyki umożliwiające poznawanie 
przyrody, społeczeństwa i kultury, a także o- 
siągnięcie wszechstronnego rozwoju sprawności 
umysłowych i fizycznych, uzdolnień, kwalifikacji 
zawodowych, zainteresowań, zamiłowań, pos
taw, przekonań itp.

W związku z tym dobór i układ treści 
kształcenia stanowi istotny element działalności 
nauczyciela akademickiego. Jego podstawę sta



nowi analiza planów i programów nauczania na 
poszczególnych kierunkach studiów.

Plan studiów umożliwia określenie miejsca i roli 
każdego przedmiotu w realizacji sylwetki oso
bowej absolwenta oraz zapewnienie korelacji 
wewnątrz- i międzyprzedmiotowej. Program y 
nauczania poszczególnych przedmiotów traktują 
o celach nauczania tych przedmiotów, treściach 
nauczania i specyfice ich realizacji (uwagi o re
alizacji).

Plany i programy nauczania powinny być tak 
przygotowane, by nie przeceniały znaczenia:

-  wiadomości,

-  zdolności i zainteresowań,

-  umiejętności 

ale

-  uwzględniały integralny związek poznania 
z działaniem.

Dorobek poszczególnych dyscyplin nauko
wych, ciągły przyrost informacji, cele kształce
nia, oczekiwania studentów i społeczeństwa 
wobec uczelni sprawiają, że nauczycele akade
miccy w dzisiejszej rzeczywistości zmuszeni są 
dokonywać selekcji treści kształcenia oraz gru
pować je w układy najbardziej sprzyjające rea
lizacji tych celów.

Kryteria doboru treści kształcenia są na o- 
gół znane, choć nie zawsze stosowane w prak
tyce. Są to m.in.:

-  kryteria naukowe, wymagające doboru treś
ci:

• najbardziej aktualnych z uwzględnieniem 
tendencji rozwojowych,

• najważniejszych, podstawowych dla danej 
dyscypliny wiedzy,

• um ożliw ia jących naukowe w yjaśnianie 
zmian dokonujących się w rzeczywistości,

• pozwalających na kształtowanie przekonań 
naukowych itp.

-  kryteria społeczno-zawodowe, wskazujące 
na treści:

• zgodne z przewidywanym zakresem dzia
łań absolwenta,

• umożliwiające rozwiązywanie problemów 
gospodarczych, społecznych, zawodowych,

• stosowne do aktualnych potrzeb życia 
gospodarczego, społecznego itp.,

-  kryteria dydaktyczne, preferujące treści:

• zgodne z wewnętrzną logiką danej dys
cypliny wiedzy,

• podporządkowane korelacji międzyprzed
miotowej,

• umożliwiające wiązanie teorii z praktyką,

• dostosowane do bazy technicznej i warun
ków pracy,

• zgodne z zasadami higieny pracy i prze
pisami bezpieczeństwa.

Chodzi więc o treści odzwierciedlające aktu
alne i przewidywane potrzeby życia społeczno- 
gospodarczego, a przy tym posiadające duże 
walory poznawcze, kształcące i wychowawcze.

Dobór i układ treści kształcenia w szkole 
wyższej decyduje o głębi i zasięgu właściwego 
studiowania uprawianego przez studentów. Po
winien więc być przedmiotem wnikliwej refleksji 
ze strony każdego nauczyciela akademickiego.

W odniesieniu do układu treści kształcenia 
proponuje się:

-  grupowanie treści w systemy merytorycznie 
i logicznie powiązane,

-  organizowanie treści w sposób:

• chronologiczny,

• strukturalny,

• funkcjonalny,

• przyczynowo-skutkowy.

Przy tym układ treści powinien być zgodny 
z defin iowaniem  postaw y uw zg lędn ia jącym  
komponenty:

- poznawczy (wiedza),

-  emocjonalno-ocenający (przekonania, emo
cje, oceny, uczucia),

-  behavioralny (gotowość do działania, konk
retne zachowania).

P odstw ow ym  za łożen iem  strukturyzacji 
treści kształcenia jest teza, że warunkiem trwa
łego zapamiętania i pełnego zrozumienia okreś
lonych treści jest włączenie ich jako części do 
już posiadanej większej organizacji.
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Struktura przedmiotu - to uktad treści, w któ
rym elementy są ze sobą powiązane w logicz
ne ca łośc i dz ięk i zw iązkom  w yn ika jącym  
z praw naukowych, podstawowych pojęć i za
sad danego przedmiotu. Jest ona pochodną 
dyscypliny naukowej, którą dany przedmiot rep
rezentuje, a pośrednio pochodną struktury o- 
biektywnej rzeczywistości.

Strukturyzacja treści kształcenia polega na 
wartościowaniu różnych elementów tych treści, 
np. na:

-  uogólnione (teorie, prawa, zasady, twierdze
nia, reguły itp.) i szczegółowe (dotyczące 
konkretnych faktów, zjawisk, zdarzeń, proce
sów itp.),

-  opisowe, wyjaśniające, normatywne, ocenia- 
jące

i tworzeniu z nich różnych układów z ujawnia
niem zachodzących związków i zależności.

Strukturalny układ treści kształcenia charak
teryzuje się więc:

-  wewnętrznym zróżnicowaniem elementów,

-  istnieniem relacji merytorycznych i logicz
nych między elementami wiedzy,

-  obecnością elementów znaczących,

-  strukturotwórczą funkcją wiadomości uogól
nionych - generowaniem nowych wiadomoś
ci i umiejętności.

Wzmaga więc walory kształcące procesu dy
daktyczno-wychowawczego głównie w zakresie 
aktywizacji intelektualnej studentów, operacjona- 
lizacji ich wiedzy i tworzenia przez nich włas
nego systemu wiedzy.

Aktywizacja studentów następuje w związku 
z przyswajaniem treści zorganizowanych, sa
modzielnym tworzeniem struktury wiedzy w ob
rębie struktury częściowo zorganizowanej, po
szukiwaniem elementów struktury niepełnej i u- 
jawnianiem relacji zachodzących między tymi 
elementami.

Operacjonalizacja treści kształcenia wymaga 
wyrażania tych treści w postaci zadań, pytań, 
poleceń, problemów zlecanych studentom do 
rozwiązania. Chodzi o zadaniowo-czynnościowy 
układ treści kształcenia umożliwiający kierowa
nie procesem  sam odzie lnego dochodzenia 
przez studentów do systemu wiedzy i umiejęt
ności. Chodzi o przechodzenie od przekazywa
nia studentom gotowej wiedzy do kierowania

jej opanowywaniem przez studentów za pomo
cą przemyślanego systemu zadań, poleceń, 
problemów, instrukcji itp., długofalowego i sko
relowanego w ramach wszystkich przedmiotów
realizowanych na danym roku studiów.

Najbardziej szczegółowe treści kształcenia 
zawierają skrypty, podręczniki, poradniki, prze- 
wodnki opracowywane dla studentów przez 
nauczycieli akademickich. Jeśli mają one ułat
wiać kierowanie procesem studiowania przez 
studentów, ich autorzy nie mogą nie doceniać 
doniosłej roli doboru i układu treści kształcenia.

Przypisy:

1A.W.J. Chisholm: Określenie podstaw kształce
nia inżynierów. Dydaktyka Szkoły Wyższej 1989
nr 4.

2Por. K. Denek, R. Meller: Treści kształcenia 
w przyszłościowym modelu edukacji. Ruch Pe
dagogiczny 1989 nr 5-6.

OLIMPIADA WIEDZY 
! UMIEJĘTNOŚCI 
BUDOWLANYCH

Istotną rolę w rozwoju zainteresowań i uz
dolnień młodzieży oraz w osiąganiu wysokiej 
efektywności kształcenia i wychowania spełnia
ją olimpiady, konkursy i turnieje przedmiotowe 
oraz wiedzy i umiejętności zawodoznawczych. 
Zyskały one w szkołach ponadpodstawowych 
dużą popularność oraz uznanie wśród uczniów 
i nauczycieli.

Jedną z imprez tego rodzaju, organizowa
nych w skali ogólnopolskiej od 1987 r. w tech
nikach i policealnych studiach budowlanych, 
jest Olimpiada Wiedzy i Umiejętności Budowla
nych. Zalążkiem tej olimpiady była Wojewódzka 
Olimpiada Technicznej Wiedzy Budowlanej zor
ganizowana przez Kuratorium Oświaty i Wycho
wania w Katowicach w 1978 r., z merytoryczną 
pomocą pracowników Wydz. Budownictwa Poli
techniki Śląskiej. Powstanie olimpiady ogólno
polskiej możliwe było m.in. dzięki skupieniu 
w Komitecie Głównym „pasjonatów” z całej 
Polski, a przede wszystkim dzięki udziałowi 
w pracach tego Komitetu i jury licznego grona 
(okresowo 7 osób) nauczycieli akademickich 
z Połitechniki Śląskiej. Brali oni udział w two
rzeniu zasad i opracowaniu wytycznych funkc
jonowania turniejów i olimpiad, ą w latach 
1984-92 opracowywali tematy i zadania na 
poszczególne etapy turniejów i olimpiad. Od 
1978 r. w pracach tych uczestniczą mgr inż. 
Henryka MACIĄG-STERNIK i dr inż. Rudolf



MACIEJOŃCZYK, a od 1982 r. dr inż. Krzysz
tof SZYMAŃSKI. Przez kilka lat w pracach Ko
mitetu Głównego Turniejów i Olimpiad brali u- 
dział ponadto doc. dr inż. Marian BIETKOWSKI 
(1982-88), doc. dr inz. Stefan CIEŚLA (1982- 
86) i dr inż. Joachim PIEGZA (1982-88). Prze
wodniczącym Komitetu Głównego Olimpiady był 
doc. dr inż. Wojciech SITKO (1987-92). Pod 
Jego kierownictwem doskonalono formy działa
nia olimpiady uwzględniając propozycje nauczy
cieli i uczniów szkół budowlanych. W ostatnich 
dwóch latach funkcjonowania olimpiady do prac 
w Komitecie Głównym włączyli się pracownicy 
naukowi z innych wyższych uczelni technicz
nych (Pol. Rzeszowska, Pol. Lubelska. Pol. 
Warszawska, Pol. Gdańska).

Od roku szkolnego 1981/82 - turniej, a od 
1987/88 - olimpiada, organizowane były na 
szczeblach szkolnym, okręgowym i centralnym. 
W ostatniej edycji olimpiady funkcjonowało 14 
okręgów, obe jm ującących swym zasięgiem  
wszystkie budowlane szkoły średnie w kraju.

Olimpiada zyskała wysoką rangę i zaintereso
wanie nią nie słabnie. Świadczy o tym ilość 
ucze s tn ikó w  na poszcze g ó ln ych  e tapach. 
W okresie jedenastu lat trwania olimpiady (tur
nieju) o zasięgu ogólnopolskim wiele szkół 
„doprowadziło” swoich uczniów do etapu cent
ralnego; najwięcej - Państwowe Szkoły Budow
nictwa w Bytomiu (16% lauretaów), Państwowe 
Szkoły Budownictwa w Lublinie (11) i Zespół 
Szkół Budownictwa nr 1 w Poznaniu (9). Lau
reaci etapu centralnego turnieju ogólnopolskie
go, a później olimpiady po ukończeniu szkoły 
i uzyskaniu świadectwa dojrzałości, przyjmowa
ni byli na I rok studiów wyższych na kierunek 
zgodny z kierunkiem ukończonej szkoły,z pomi
nięciem postępowania kwalifikacyjnego.

W ubiegłym roku Komitet Główny Olimpiady 
Wiedzy i Umiejętności Budowlanych wydał kil- 
kudziesięciotronicową publikację, w której m.in. 
omówiono cele i założenia programowo-organi
zacyjne olimpiady oraz opublikowano listę lau
reatów sześciu turniejów ogólnopolskich i pięciu 
olimpiad.

RÓŻNE

♦  13 stycznia w kościele p.w. Św. Michała 
odbył się koncert kolęd w wykonaniu Akade
mickiego Chóru Pol. Śl.

14 stycznia w Klubie AMPEREK na Wydzia
le Elektrycznym odbyło się tradycyjne spotkanie 
noworoczne zorganizowane przez Zarząd Koła 
Stowarzyszenia Elektryków Polskich. W  spotka

niu, które odbyło się w bardzo serdecznej i ko
leżeńskiej atmosferze, uczestniczyło ponad 30 
członków Stowarzyszenia zrzeszonych w Kole 
przy Politechnice Śląskiej. Obecni byli Dziekani 
Wydziałów Automatyki, Elektroniki i Informatyki 
oraz Elektrycznego.

Koło SEP przy Politechnice Śląskiej zostało 
założone w 1950 roku i obecnie zrzesza 140 
członków głównie z Wydz. Aut. El. i Inf., Wydz. 
Elektrycznego i Wydz. Górnictwa i Geologii. 
Jest jednym z czterech kół zakładowych, które 
w 1953 roku utworzyły Gliwicki Oddział Stowa
rzyszenia Elektryków Polskich. Jego założycie
lem i pierwszym Przewodniczącym był śp. prof. 
Lucjan Nehrebecki - doktor honoris causa Poli
techniki Śląskiej.

Działalność Koła ukierunkowana jest m.in. 
na podnoszenie poziomu Wiedzy, kultury tech
nicznej i etyki zawodowej elektryków oraz two
rzenie więzów koleżeńskich. Zarząd Koła orga
nizuje corocznie konkurs na najlepszą pracę 
dyplomową z elektryki oraz kursy przygotowaw
cze do egzaminów kwalifikacyjnych na upraw
nienia SEP dla studentów i pracowników Uczel
ni. Jest również inicjatorem i współorganizato
rem wycieczek technicznych.

♦  Dyrekcja Centrum Onkologii - Instytutu, Od
dział w Gliwicach wystosowała do JM Rektora 
pismo z podziękowaniem dla Akademickiego 
Chóru Pol. Śl. za „Wieczór kolęd i pastorałek”, 
który odbył się w Instytucie 21 stycznia br. 
„Dzięki atmosferze stworzonej podczas W ieczo
ru, nasi pacjenci przeżyli niezapomniane chwile 
wzruszeń” - stwierdza dyrektor Instytutu doc. dr 
hab. med. Bogusław MACIEJEWSKI. Warto do
dać, że występy naszego chóru w Centrum 
Onkologii mają już wieloletnią tradycję.

♦  22 stycznia w Klubie Pracowników Pol. Śl. 
odbyło się uroczyste zakończenie zajęć prowa
dzonych dla uczniów szkół średnich w ramach 
tzw. „Szkoły dla demokracji”. Kierownictwo U- 
czelni reprezentował Prorektor prof. A. KUM
PEL.

Z PRASY

Obszerny i interesujący nas „budżetowców” 
artykuł zatytułowany OD PREZYDENTA DO 
REFERENTA, poświęcony wysokości zarobków 
w tzw. sferze budżetowej, opublikowała „Polity
ka” (nr 5 z dnia 30.01.1993 r.).

Autorka artykułu p. Barbara W. Olszewska 
powołując się na dane GUS-u pisze m.in. 
„Przeciętne wynagrodzenie osób z tej „sfery" 
było w ubiegłym roku o 8,9 proc. niższe niż 15
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stwach. Najbardziej odstawala oświata (o 14,3 
proc.). Tylko w administracji państwowej i wy
miarze sprawiedliwości place byty o 35 proc. 
wyższe niż w przedsiębiorstwach.

(...) W  administracji centralnej, zatrudniają
cej w trzecim kwartale ubiegłego roku 67 228 
osób, przeciętne wynagrodzenie miesięczne 
brutto wynosiło niespełna 5 200 tys. zł; w cen
tralach resortów (16 421 pracowników) - ok. 6 
600 tys. zł; w administracji rządowej specjalnej 
(50 808 osób) - ponad 4 700 tys. zł; w admi
nistracji rządowej ogólnej (37 110 ludzi) - pra
wie 3 600 tys. zł, w tym w urzędach woje
wódzkich (17 913 zatrudnionych) - ok. 4 100 
tys. zł. Prezydent otrzymuje 19 672 tys. zł. 
miesięcznie; premier, marszałkowie Sejmu i Se
natu - po 17 900 tys. zł; wicepremierzy, minis
trowie (także pracownicy Kancelarii Prezydenta 
w tej randze), wiceprezesi NIK, sekretarz nau
kowy PAN - 14 360 tys. zł, dyrektorzy general
ni departamentów i ich zastępcy - 12 100 tys. 
zł. Najniżsi urzędnicy ministerialni - od referenta 
poniżej - od 4 500 - 3 000 tys. zł i mniej (...). 
Pensja wojewody wynosi 13 229 tys. zł (...). 
W  odniesieniu do 87 249 zatrudnionych w ad
m inistracji samorządowej w roku ubiegłym, 
przeciętna pensja brutto wynosiła 3 177 tys. zł. 
Podobnie, z odchyleniami w granicach 100-200 
tys. zł w górę lub w dół kształtowały się jej 
zarobki w rozbiciu na urzędników gmin miejs
kich (31 093 pracowników), miejsko-wiejskich 
(19 296 ludzi) i wiejskich (34 304 zatrudnio
nych). Wyjątek stanowiły sejmiki samorządowe 
(657 osób), w których przeciętne wynagrodze
nie wynosiło ponad 4,2 min zł.

(...) Przeciętne wynagrodzenie w Ministerst
wie Obrony Narodowei wynosi 5,5 min zł. Au
torka podaje tu wysokość uposażenia 10 naj
bardziej reprezentatywnych stanowisk, A oto kil
ka przykładów: dowódca dywizji (generał bryga
dy, 26 lat pracy) 11 560 tys. zł; dowódca ba
talionu (kapitan, 11 lat pracy) 6 324 zł; dowód
ca kompanii (porucznik, 8 lat pracy) - 5 740 
tys. zł; najniższe stanowisko (plutonowy, do 2 
lat pracy) 4 004 tys. zł.

(...) Średnia płaca w policji to 5 min zł. Jej 
komendant główny zarabia 13 181 tys. zł (...) 
Posterunkowy, aspirant (nowo przyjęty) - 3 800 
tys. zł.

(...) Trudno wyliczyć przeciętną pensję pra
cowników służby zdrowia, tabela stawek wy
nagrodzenia zasadniczego, ustalona przez re
sort, zawiera bowiem aż 22 kategorie zaszere
gowania. (...) Dla przykładu, ordynator, naczelny 
lekarz lub naczelna pielęgniarka w szpitalu mo
gą mieć pensję od 3 600 tys. zł do 4 500 tys. 
zł wzbogaconą o różne dodatki. Ale taki „ob
raz" lekarskich zarobków zaciera się jeśli doło

żymy doń wpływy ze sfery „pozabudżetowej” 
(praca w spółdzielniach, prywatna praktyka). 
Wiadomo jedynie na pewno, że lekarz w pier
wszym roku swojej pracy otrzymuje od 1 700 
do 2 500 tys. zł. pensji.

(...) Miesięczna stawka wynagrodzenia za
sadniczego dla pedagogów szkół państwowych, 
zarówno podstawowych jak i średnich, mają
cych wyższe wykształcenie, tytuł magistra i peł
ne przygotowanie do zawodu wynosi dla po
czątkującego 2 min zł, a dla jego kolegi po 30 
latach pracy - 2 550 tys. zł. Dochodzą do tego 
dodatki: .stażowy i funkcyjne.

(...) W szkolnictwie wyższym jest nieco le
piej, ale nie na tyle, aby zarobki zachęcały 
najzdolniejszych studentów do poświęcenia się 
naukowej karierze. Ci, którzy zrobili to już 
przed laty,' próbują dorobić do uczelnianej pen
sji dodatkową pracą. (...) I dalej autorka podaje 
wysokość zarobków na poszczególnych stano
wiskach dla przykładowo wybranych trzech u- 
czelni wyższych (U. Łódzki, Pol. Łódzka, U. 
Jagielloński) kompentując, że różnice w uposa
żeniach pracowników wyższych uczelni w ca
łym kraju nie są zbyt wielkie i konkludując, że 
„profesor uniwersytetu zarabia 20-30 proc. tego 
co dyrektor departamentu”.

W zakończeniu artykułu autorka - powołując 
się na wyniki sondażu społecznego, przeprowa
dzonego przez Instytut Studiów Społecznych U- 
niwersytetu Warszawskiego w 1992 roku - 
stwierdza: „Nowe podejście do pracy widać na
tomiast w odpowiedziach na pytanie: co powin
no wpływać na wysokość zarobków. Na pierw
szym miejscu indagowani wymieniają jakość 
i sumienność wykonywanej pracy (96 proc. res
pondentów), na drugim - zakres odpowiedzial
ności z nią związanej (ponad 91 proc.), na 
trzecim - poziom wykształcenia (83,5 proc.)” .

Opracowanie redakcyjne:

dr inż. Marian MIKRUT, Instytut Elektroenerge
tyki i Sterowania Układów, Gliwice, ul. B. Krzy
woustego 2, p. 623, tel, 26-22.
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